

Call for Papers - Deadline 15th December 2025

Feministische Perspektiven auf Vergeschlechtlichung und Autoritarismus: Femi/ni/zide und geschlechtskonstituierende Gewalt als Ausdruck gesellschaftlicher Herrschaftsverhältnisse

Feminist Perspectives on Gender and Authoritarianism: Femi/ni/cide and gender-constituting violence as an expression of social relations of dominion

Scroll down for English Version!

Das Panel ist Teil des internationalen Kongresses „Backsliding, Resilience, Renewal? Democracy in Eras of Transformation“ der Sektion „Politische Theorie“ in der Deutschen Vereinigung für Politikwissenschaft, 5-7. Oktober 2026, Passau (DE)

Dieses Panel widmet sich dem globalen Phänomen femi/ni/zider Gewalt. Wir folgen der These, dass die Analyse geschlechtskonstituierender Gewalt ein entscheidender Ansatzpunkt für das Verstehen aktueller Autoritarisierungsprozesse ist. In international geführten feministischen Debatten der letzten Jahrzehnte wurden dafür eine Vielzahl an begrifflichen Werkzeugen, theoretischen Zugängen und methodischen Herangehensweise erarbeitet, die von rechtskritischen Beiträgen über empirische Untersuchungen bis zu radikaldemokratischen Ansätzen der Politisierung reichen. Bei aller Verschiedenheit eint diese feministischen Perspektiven, dass sie geschlechtsbasierte und -konstituierende Gewalt nicht als extreme Randerscheinung betrachten, sondern zeigen könne, dass sie als Effekt von „gesellschaftlichen Normalitäten“ sowie deren Transformationen verstanden werden müssen. Aktuelle Krisen verschärfen daher nicht nur die Krisenhaftigkeit sozialer Reproduktion im Kapitalismus, sondern ihnen wird mit vermeintlichen Bewältigungsstrategien begegnet, die nur auf die zugrundeliegenden Abwertungslogiken zurückgreifen können: Kontrolle, Normierung und Ausbeutung sowie die Abwertung, Bestrafung und Tötung dissidenter Körper, Begehren und Praxen (vgl. Goetz, Schmied, Torrez Herredia, Maier 2023; Beier, Ludwig, Volgger 2024).

Femi/ni/zide sind demnach weder ein neues noch ein einzelnes Phänomen, sondern sie verweisen auf die sedimentierten Strukturen politischer Ordnungen. Dass sie derzeit eine dezidiert antifeministische und transfeindliche bzw. transmisogyne Zuspitzung (u.a. in Form von einem Anstieg an Transiziden) erfahren, ist demnach kein Zufall. Das gilt auch für deren politische Instrumentalisierung: So behauptete beispielsweise Patricia Bullrich, die argentinische Sicherheitsministerin im Kabinett des rechts-libertären Präsidenten Javier Milei, dass Femi/ni/zide eine Reaktion auf feministischen Kämpfe um Gleichberechtigung seien. Männliche Gewalt sei nur eine Folge der „excesos del feminismo“ [dt. feministischen Exzesse]. Diese Täter-Opfer-Umkehr macht die Notwendigkeit einer fortlaufenden Analyse der Zusammenhänge von Autoritarisierungsprozessen, hegemonialen, cis-heteronormativen Geschlechterverhältnissen und Anti-Feminismen umso deutlicher. Dazu will das Panel mit zwei Schwerpunktsetzungen beitragen:

Einerseits sollen feministische Kämpfe um das Recht und kritische, gesellschafts- und politiktheoretische Perspektiven auf die Verrechtlichung von Femi/ni/ziden als Straftatbestand beleuchtet werden. Andererseits wollen wir Strategien der Politisierung diskutieren, die sich karzeralen Ansätzen verweigern und die staatlich-juridische Kompliz*innenschaft mit geschlechtsbasierter Gewalt problematisieren. Ganz allgemein gilt es, die geschlechts- und gesellschaftskonsituierende Rolle von femi/ni/zidaler Gewalt besser zu verstehen.

Convenors

Carolin Zieringer (Universität Bremen)

Cari Maier (Goethe Universität Frankfurt am Main)

Abstracts (max. 250 Wörter) erbitten wir bis zum **15. Dezember** an zierinca@uni-bremen.de oder an maier@ifk.ac.at Für weitere Fragen stehen wir ebenfalls gerne per Mail zur Verfügung!

English Version

The panel is part of the international congress „Backsliding, Resilience, Renewal? Democracy in Eras of Transformation“ of the section „Political Theory“ in the German Association for Political Science. It takes place at University Passau (GER), 5th-7th October 2026.

This panel addresses the global phenomenon of femi/ni/cidal violence. We argue that the analysis of gender-based/-constituting violence is a crucial starting point for better understanding current processes of authoritarianisation. In previous decades, feminist researchers all over the world have developed a variety of conceptual tools, theoretical approaches and methodological approaches for this purpose, ranging from critiques of legal theory to empirical studies to radical democratic politicization of gendered violence and especially femi/ni/cide. While conceptually diverse, these feminist perspectives are united in their view that gender-based and gender-constituting violence should not be interpreted as a fringe phenomenon, but rather as an effect of “social normalities” and their transformations. Contemporary crises are therefore understood to not only intensify the ongoing crisis of social reproduction in capitalism; rather they are being fought with nothing but deficient coping strategies rooted in logics of devaluation: control, standardization, and exploitation, as well as the devaluation, punishment, and killing of dissident bodies, desires, and practices (cf. Goetz, Schmied, Torrez Herredia, Maier 2023; Beier, Ludwig, Volgger 2024).

That said, femi/ni/cide is neither a new nor an isolated phenomenon, but rather an effect of the sedimented structures of contemporary political orders. Given their destabilisation through a variety of crisis phenomena, current escalations in decidedly anti-feminist and transphobic or transmisogynistic rhetoric, politics and violence, including an increase in transicides, are anything but coincidental. This might also take the form of politically instrumentalizing femi/ni/cides: For example, Patricia Bullrich, the Argentinian Minister of Security in the cabinet of right-wing libertarian President Javier Milei, recently claimed, that femi/ni/cide was a reaction to feminist struggles for equality. Masculine violence, she said, was merely a consequence of “excesos del

feminismo” [feminist excesses]. This kind of victim-blaming highlights the need for critical feminist analysis of the connections between processes of authoritarianisation and hegemonic, cis-heteronormative gender relations as well as anti-feminism.

The panel aims to contribute to this analysis in two ways: On the one hand, we want to examine feminist struggles for and about rights. We focus on critical, sociological, and political-theoretical perspectives on the juridification of femi/ni/cide as a criminal offense. On the other hand, we want to discuss strategies of politicization that reject carceral approaches and that problematize the complicity of the state and the legal system with gender-based violence. More generally, our aim is to better understand the consitutive role that femi/ni/cidal violence plays for contemporary societies and their gender systems.

Convenors

Carolin Zieringer (Universität Bremen)

Cari Maier (Goethe Universität Frankfurt am Main)

Please send abstracts (max. 250 words) to zierinca@uni-bremen.de or maier@ifk.ac.at by 15th of December 2025. If you have any further questions, please do not hesitate to contact us by email!